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سه شنبه 18 فروردين  1394 | 17 جمادي الثاني 1436 || روزنامه جوان |  شماره 4497 جايگاه توليد داخلي بعد از توافق هسته اي 
از آنجا كه توليد فرآيندي سخت و زمانبر است و دشواري هاي پسين و 
پيشيني را به همراه دارد، دولت ها در ايران طي 50 سال اخير پيوسته 
از توليد فراري بوده اند و بهره گيري از كالاهاي حاضر و آماده خارجي 
را به توليد داخل ترجيح داده اند. براي اثبات اين ادعا كه طي دهه هاي 
اخير به توليد بها داده نشده كافي است نگاهي به سهم واردات و قاچاق 
از بازار ايران بيندازيم تا ببينيم توليد كنندگان داخلي تنها 25درصد 
از بازارهاي ايران را تأمين مي كنند و75درصد از بازارهاي كشور تحت 

تسلط كالاهاي خارجي قرار دارد. 
اما به راس��تي چرا با وجودي كه علوم اقتصادي پش��توانه اقتصادملي 
كشور را توليد آن كشور معرفي مي كند و با وجودي كه مي دانيم اين 
توليد داخلي است كه تمامي چالش هاي اقتصاد ايران را از بين مي برد، 
باز شرايط در اقتصاد ايران به گونه اي ش��كل گرفته است كه دولت ها 
براي كنت��رل تقاضاي موجود در اقتصاد، دس��ت به دام��ن بازارهاي 
جهاني مي شوند تا كالاهاي حاضر و آماده غربي و شرقي را بر سر سفره 

ايراني ها بگذارند. 
يكي از مهم ترين دلايل اين آماده خواري ها در دنياي اقتصاد ايران همين 
درآمدهاي نفتي است كه چنان دولتمردان را به وجد مي آورد كه فكر 
مي كنند بايد با دلار و واردات كل اقتصاد ايران را سروس��امان دهند و 
همين ديدگاه و تفكر غالب بر ساير نظريه هاي اقتصادي موجب شده تا 
اقتصاد ايران با هزينه كرد ميلياردها دلار طي دهه هاي اخير نتواند در 

وادي توليد حرفي براي گفتن داشته باشد. 
از ديگر نشانه هاي وابستگي بيش از اندازه دولت ها به درآمدهاي نفتي 
و غفلت و بي تفاوتي به ظرفيت هاي درون زاي اقتصاد ملي آن است كه 
همگام با كاهش درآمدهاي نفتي )به هر دليل��ي( اقتصاد ايران دچار 

تزلزلي به نام بيماري هلندي مي شود. 
در جريان بيماري هلندي كه بيماري ش��ناخته شده در اقتصاد است، 
دولت به دليل كاهش درآمدهاي نفتي خود ديگر نمي تواند بازارها را با 
واردات گسترده تأمين و كنترل كند و همين كمبود كالا موجب افزايش 
شديد تورم درجامعه و نارضايتي مردم مي شود، در اين بين از آنجا كه 
توليد مورد حمايت قرار نگرفته است بازارها نيز نمي تواند از طريق توليد 

داخل مورد حمايت قرار بگيرد. 
گفتني اس��ت نحوه ادار ه فعلي اقتصاد ايران در طول بيش از 50 سال 
گذش��ته نيز به همين منوال بوده و اين شيوه ساليان سال است كه در 
ايران رايج است، حال بيم آن مي رود كه با حذف تحريم هاي هسته اي و 
آزاد سازي بيش از 100ميليارد دلار ارز بلوكه شده ايران در كشورهاي 
خارجي، دولت همچنان اشتباه گذشته خود را تكرار كند و براي كاهش 
تورم اين ارزها را صرف واردات گس��ترده كالاهاي مصرفي كند، يعني 
اگر دولت بخواهد براي كاهش تورم موجود در اقتصاد همزمان با توافق 
هس��ته اي و حذف تحريم ها درهاي واردات اي��ران را به روي كالاهاي 
غربي و شرقي بگش��ايد اين يك اشتباه اس��ترات ژيك و خطر ناك براي 
اقتصاد است زيرا در اثر باز كردن درهاي واردات كالاهاي ارزان قيمت 
وارد كشور ش��ده و توليدكننده فعلي در اثر عدم رقابت با اين كالاهاي 
ارزان نيز بس��اط فعاليت خود را بر مي چيند و همين تتمه توليد باقي 

مانده نيز از بين مي رود. 
رهبر معظم انقلاب نيز در سخنراني سال 94خود در حرم رضوي اشاره 
داشتند كه »در نگاه كلان به اقتصاد كشورمان دو جور نگاه وجود دارد؛ 
يك نگاه مي گويد كه ما پيش��رفت اقتصاد را بايد از ظرفيت هاي درون 
كشور و مردم تأمين بكنيم. نگاه دوم به اقتصاد كشور نگاه به پيشرفت 
اقتصاد با اس��تفاده از كمك بي��رون از مرزها اس��ت؛ مي گويد با فلان 
مستكبر كنار بياييم تا اقتصاد رونق پيدا كند. امروز شرايط كشور به ما 
نشان داده است كه اين نگاه دوم يك نگاه كاملًا غلط و عقيم و بي فايده 
است.« لذا از هم اكنون كه چند ماهي تا توافق هسته اي مانده است بايد 
نهضتي در ارتباط با صيانت از توليد ملي و همچنين توسعه توليد داخلي 
ملي در كشور شكل بگيرد تا دولت به بهانه كاهش تورم از طريق واردات 

گسترده كالا زير ساخت موجود توليد داخلي را از بين نبرد. 
 شايد اين سؤال مطرح ش��ود كه با ارزهاي آزاد ش��ده دولت بايد چه 
كند ؟ در پاسخ به اين پرسش بايد گفت كه ارزهايي كه قرار است دراثر 
آزاد سازي تحريم ها رها سازي شود بايد صرف سرمايه گذاري هاي مولد 
يا انتقال دانش و نوسازي تكنولوژي در ايران شود. در نهايت اميد مي رود 
دولت همزمان با حذف ش��دن تحريم ها در آينده و رها سازي ارزهاي 
بلوكه شده ايران در خارج از كش��ور دروازه هاي كشور را براي واردات 
گسترده كالا به روي اجناس خارجي نگشايد و حذف محدوديت ها را 

فقط و فقط در جهت صيانت و توسعه توليد داخلي به كار گيرد.

 ضرر 4/5 ميليارد دلاري 
از خام فروشي سنگ آهن

در حالي س�ال ۹۳ حدود ۱۷ميلي�ون و ۳۶۰هزار تن س�نگ آهن 
ب�ه  ارزش بي�ش از يك ميلي�ارد دلار صادر ش�ده ك�ه در صورت 
تبدي�ل آن ب�ه ف�ولاد بي�ش از 5/5 ميلي�ارد دلار عايد كش�ور 
مي ش�د و 4/5 ميلي�ارد دلار از جي�ب دول�ت و م�ردم نمي رفت. 
به گزارش تس��نيم، يكي از الزامات توس��عه بخش هاي معدني كشور 
جلوگي��ري از خام فروش��ي و فرآوري ك��ردن مواد معدن��ي در داخل 
است اما متأسفانه هرس��اله شاهد خام فروش��ي مواد معدني هستيم، 
به عنوان نمونه بر خلاف تمام اظهارات توليدكنندگان س��نگ آهن كه 
اين محصول به صورت خام صادر نمي شود اما عدم فرآوري كردن آن و 
البته فروش ارزان اين كالا در بازارهاي صادراتي مشكلاتي را براي ساير 
توليدكنندگان به وجود آورده است، چراكه آنان مجبورند نياز خود را از 

محل واردات تأمين كنند. 
براس��اس آخرين آمار گمرك ايران در 11 ماهه منته��ي به بهمن ماه 
سال 93 حدود 7ميليون و 400هزار تن س��نگ آهن كمتر از خلوص 
40 درصد و 8ميليون و 700هزار تن س��نگ آهن با خلوص بيش��تر از 
40 درصد صادر شده است. البته اگر صادرات يك ميليون و 150هزار 
تني كنس��انتره و گندله را هم به اين رقم اضافه كنيم در مجموع طي 
11  ماهه سال 93 حدود 17ميليون و 360هزار تن سنگ آهن با ارزش 

61/4 دلار در هر تن صادر شده است. 
حال اگر ميانگين قيمت سنگ آهن را در همين بازه زماني با نوسانات 
قيمت معادل 61 دلار در نظر بگيريم بيش از يك ميليارد و 50 ميليون 
دلار بابت صادرات سنگ آهن به دس��ت آمده است. اين در حالي است 
كه اگر همين ميزان سنگ آهن در داخل كشور فرآوري مي شد حجم 

زيادي از نياز واردات فولاد كشور برطرف مي گرديد. 
بنا بر اظهارات رضا شهرستاني عضو انجمن توليد كنندگان فولاد، به ازاي 
هر تن سنگ آهن مي توان نصف واحد فولاد توليد كرد. بنابراين به جاي 
صادرات 17ميليون تن س��نگ آهن مي توانستيم بيش از5/8 ميليون 
تن فولاد توليد كنيم كه با احتساب متوسط قيمت هر تن فولاد 600 
تا 700 دلار بيش از 5/5 ميليارد دلار عايد كشور مي شد و ديگر نيازي 
هم به واردات نبود. با اين حس��اب بيش از 5/4 ميلي��ارد دلار از جيب 

ملت رفته است. 
مطابق آمار گمرك حج��م كل واردات ف��ولاد در 11  ماهه 93 حدود 
3ميليون و 859هزار تن بوده اس��ت كه بخش اعظم اي��ن واردات به 
ورق هاي فولادي به  ميزان 2ميلي��ون و 520 هزار تن اختصاص يافته 
اس��ت. بنا به اذعان توليدكنندگان فولاد ما مجبوريم براي ارزان ترين 
ورق هاي ميلگرد فولادي واردات��ي 500 دلار هزينه پرداخت كنيم در 
حالي كه اگر س��نگ آهن داخلي را فرآوري مي كردي��م ارزش افزوده 
زيادي براي كش��ور به وجود آمده و نياز توليدكنندگان فولادي نيز از 

داخل كشور تأمين مي شد.

هادي  غلامحسيني

تب بيانيه سوئيس در بازارها فروكش كرد
نفت و طلاي جهاني گران شد،  دلار به ثبات رسيد 

در حالي كه انتظار مي رفت كاهش س�ه دلاري 
قيمت هر بش�كه نفت با اعلام بيانيه مش�ترك 
ادامه دار باش�د و در بازارهاي داخلي نيز قيمت 
ارزهاي خارجي با تغييرات محسوسي مواجه شود 
اما حباب قيمت هايي كه در اثر اين خبر در اقتصاد 
كش�ور و حتي جهان ايجاد ش�ده بود، تركيد. 
 به گزارش »جوان« روز گذشته نه تنها بهاي نفت 
در بازار هاي جهاني بيش از يك دلار در هر بش��كه 
افزايش يافت بلك��ه قيمت اونس جهان��ي نيز بالا 
رفت و به هزار و 217 دلار رس��يد تا نشان دهد كه 
تأثيرات توافق بسيار محدودتر و كوتاه تر از گزارش 
»وضعيت اشتغال در امريكا « بوده است. رويترز در 
اين باره مي نويسد: پس از آنكه تفاهم هسته اي ايران 
و قدرت هاي جهاني در هفته گذشته شانس كمي 
را براي افزايش قابل توج��ه در صادرات نفت ايران 
تا س��ال 2016 ايجاد كرد، بهاي نفت در بازارهاي 
جهاني افزايش يافت. همچنين تحليلگران مؤسسه 
مورگان استنلي گفتند: اگرچه اين كاهش قيمت به 
طور مشخص نزولي است اما توافق نهايي و لغو كامل 

تحريم ها هنوز با يك سري موانع مواجه  است!
»جوان« همچني��ن گزارش داد ك��ه تب كاهش 
قيمت ارز ني��ز در روز گذش��ته فروك��ش كرد تا 
معاملات دلار در محدوده 3275 تومان به تثبيت 
برسد. كارشناسان خوشبين و بازاريان مثبت انديش 
بهانه خود را در كاهش ش��ديد نرخ ارز،  اظهارات 
رئيس كل بانك مركزي مبني بر عدم دخالت براي 

جلوگيري از كاهش نرخ ارز عن��وان كرده بودند و 
همچنين دسترسي بيشتر به منابع ارزي در آينده 
نزديك بر اثر توافق ايران ب��ا 1+5 را دليلي قطعي 
در كاهش قيمت ارزهاي خارجي مي دانستند. اما 
خيلي زود تر از آنچه كه پيش بيني مي شد بازار هاي 
ارز و طلا از قيمت هاي نزديك 3100 تومان فاصله 
گرفتند تا نوسان گيران اين بازارفقط يك روز شاد 
را داش��ته باش��ند. به عبارت ديگر تغيير نرخ ارز و 
صعودي شدن مجدد بازار نشان داد كه اين بار بازار 
ارز به مانند سال هاي قبل قصد ندارد تحت تأثير 
جريانات رواني قرار گيرد و مويد آن هم عدم كاهش 
نرخ ارز برخلاف پيش بيني ها بود. هر چند كه برخي 
اين كار را ناشي از دست هاي پنهان دلالان و حتي 

برخي ناشي از دخالت دولت عنوان كردند. 
بنابراين گزارش اما در بازار مهم مالي كشور، يعني 
بازار بورس همچنان خوشبيني وجود دارد كه اين 
خوشبيني نه فقط تحت تأثير توافق سوئيس بلكه 
بر اساس تحليل هاي تكنيكال است و پيش بيني ها 
نش��ان مي دهد ك��ه اين اقب��ال تا پاي��ان هفته و 

عرضه هاي جديد ادامه دار باشد. 
وحيد شقاقي شهري، عضو هيئت علمي دانشگاه 
تهران با اش��اره به نوس��انات بازار ارز بعد از توافق 
هسته اي مي گويد: اين پايش و نوساني كه در بين 
ارزهاي بين المللي در چند روز اخير اتفاق افتاد، تا 

تيرماه به حالت قبلي خودش باز خواهد گشت. 
وي خاطرنشان مي كند: قيمت ارز معمولا نسبت به 

نوسانات لحظه اي پاسخ مي دهد، ولي در يك دوره 
ميان مدت به حالت قبلي خود بازخواهد گشت. اين 
اقتصاددان پيش بيني كرد كه بازار سرمايه پاسخ 
بهتري نس��بت به ارزهاي بين المللي در خصوص 
توافق لوزان داشته باش��د و در گفت وگو با نسيم 
گفت: قيمت ارز در چند روز اخير ابتدا پايين آمد 
و به مرز 3100 تومان رسيد اما روز گذشته بازهم 

قدري بالا رفت و به 3275 تومان بازگشت. 
شقاقي ش��هري با بيان اين مطلب كه »اگر توافق 
با جزئياتش هم نهايي شود، افت قيمت ارز مقدار 
قابل توجهي نخواهد ب��ود« گفت: ارز بعد از توافق 
نهايي احتمالا تا 2800 تومان كاهش خواهد يافت 
و دولت تمام تلاش خود را خواهد كرد كه ارز را تك 
نرخي كند و توانايي انجام اين كار را هم دارد چون 
دستش در بازار بازتر مي شود. وي با اشاره به وظيفه 
دولت بعد از توافق خاطرنش��ان كرد: دولت بايد از 
توافق نهايي با 1+5 به خوبي بهره برداري كند، زيرا 
اگر بهره ب��رداري خوبي نكند ما ب��ه اوضاع قبل از 
تحريم ها بر مي گرديم و قبل از تحريم هم ما اوضاع 
خوبي در تورم بيكاري و ساير شاخص هاي اقتصادي 
نداشتيم. محمد واعظ، كارشناس مسائل اقتصادي 
و ارزي نيز در پاسخ اين سؤال كه »چرا دلار ارزان 
نشد«، گفته است: در ابتدا نرخ دلار كاهش و سپس 
افزايش يافت، بايد توجه داشت معمولاً سوداگران 
اصلي بازار ارز وقتي زمينه بازار را متفاوت مي بينند 
از طريق عمليات هماهنگ و ب��ا تباني به گونه اي 

خريد و فروش مي كنند كه سود قابل توجهي در 
دوره كوتاه مدت به دست بياورند. 

اين كارشناس اقتصادي مي گويد: به همين منظور 
وقتي بيانيه لوزان منتشر شد اين زمينه ذهني براي 
بازار ارز به خصوص معامله گران جزء در بازار فراهم 
شد كه نرخ ارز كم مي شود ولي سوداگران بزرگ 
اقدام ب��ه اولين فروش ارز با ن��رخ كمتر كردند، به 
دنبال اين اقدام سوداگران جزء بخش قابل توجهي 
از موجودي ارز در اختيار را فروختند و باعث تداوم 
كاهش نرخ ارز در بازار شدند، آنگاه سوداگران بزرگ 

اقدام به خريد ارز نمودند. 
واعظ همچنين تأكيد كرد: به نظر مي رسد خريد 
بعدي آنها باعث ش��د س��وداگران بزرگ به ضرر 
س��وداگران جزء منافعي را كسب كنند، اين اقدام 
در آينده هم ممكن اس��ت تكرار ش��ود به همين 
خاطر وقتي بازار به عقلانيت مي رس��د كه تغيير 
در فضاهاي سياسي بدون تغيير در عوامل واقعي 
اقتصادي، تأثيري سريع بر رفتار آنها نداشته باشد. 
وي در ارتباط با گمانه زني هايي مبني براينكه بانك 
مركزي اجازه كاهش نرخ ارز را نداده است، گفت: 
معمولاً در اين شرايط مقام ارزي دخالت جديدي 
در بازار ارز نمي كند، همان الگ��وي قبلي را ادامه 
مي دهد تا بازار به ثبات برسد؛ بانك مركزي دخالت 
جديدي نداش��ت همانند ماه هاي قبل نيز در اين 
هفته عمل كرده است. اگر چه اين دو كارشناس به 
دخالت دولت در كنترل نرخ ارز اعتقادي ندارند اما 
برخي از كارشناسان به استناد سخنان مدير عامل 
بانك توس��عه صادرات معتقدند در صورت توافق 
قيمت دلار كاهش قابل محسوسي خواهد داشت. 
مديرعامل بانك توسعه صادرات روز گذشته گفته 
بود: »لغو تحريم ها استفاده از منابع خارجي با نرخ 
ارزان تر را مهيا مي كند كه اين موضوع به صادرات 

كشوركمك جدي خواهد كرد.« 
علي صالح آبادي ضمن بررسي نتايج رفع تحريم هاي 
بين المللي بربخش خدمات بانك توسعه صادرات 
هم گفت كه در صورت تحقق اين امر، فعاليت هايي 
مثل باز كردن »ال س��ي« و »صدور ضمانت نامه« 
ارزي هم تسهيل خواهد شد.  اين به آن معني است 
كه نه فقط قيمت تمام شده براي صادرات كاهش 
خواهد يافت بلكه عرضه ارزهاي خارجي نيز دربازار 
آزاد زياد شده و لابد قيمت ها كاهش خواهد يافت اما 
اين كاهش تا روشن شدن تمام زواياي توافق معلوم 
نيست.  از همين رو است كه ابوالقاسم حكيميان در 
گفت و گو با »جوان« معتقد است ورود به اين بازارها 
در شرايط حاضر نادرس��ت است. وي معتقد است 
حتي اگر تحريم ها تا چهار يا پنج ماه آينده برداشته 
بش��وند، رونق در بازارهاي ايران از اواسط سال 95 
ايجاد مي ش��ود. وي تأكيد مي كند: امس��ال سال 
سخت اقتصادي است و بايد مراقب هزينه كر د ها و 
سرمايه گذاري ها بود زيرا هر كس پولي را از دست 

بدهد به سختي جايگزين خواهد كرد.

مهران   ابراهيميان
   گزارش  يك

 ورود ميوه هاي نوبرانه  
با قيمت هاي نجومي به بازار  

رئي�س اتحادي�ه مي�وه وس�بزي ب�ا اش�اره ب�ه ورود ميوه ه�اي 
نوبرانه اي مانن�د چغاله و گوجه س�بز به بازار، گفت: گوجه س�بز 
بالعكس چغاله هرچه درش�ت تر باش�د قيمتش نيز بيشتر است. 
سيد حسين مهاجران در گفت وگو با مهر درباره ورود ميوه هاي نوبرانه به 
بازار اظهارداشت: يكي از اين ميوه ها توت فرنگي است كه در طول سال نيز 
در بازار وجود داشت و قيمت آن داراي نوسانات زيادي است، ضمن اينكه 
در حال حاضر قيمت هر كيلوگرم از اين ميوه بين 4 تا 12هزار تومان است. 
وي افزود: چغاله شيراز نيز هم اكنون در بازار موجود است كه اين محصول 
به دليل آنكه درشت شده به قيمت  10 تا 12 هزار تومان عرضه مي شود، 
همچنين بالاترين قيمت چغاله ريز كاشان 40 هزارتومان است. مهاجران 
با بيان اينكه گوجه سبز هرچه درشت تر باشد، قيمتش بيشتر است، اضافه 
كرد: گوجه سبزهاي موجود در بازار متعلق به گرمسار، قم و ساوه است، 
ضمن اينكه قيمت اين ميوه بين 60 هزار تا حدود 40 هزار تومان است. 
وي با اش��اره به اينكه ملون نيز از حدود 50 روز قبل در بازار موجود بوده 

است، افزود: حداكثر قيمت اين ميوه 2500 تومان است. 
---------------------------------------------------

 زعفران ايراني داخل 4 ميليون
خارج 6/5 ميليون تومان 

عضو ش�وراي ملي زعف�ران از اف�ت ۳۰ درصدي تولي�د زعفران 
در س�ال گذش�ته خبر داد و گفت: اين محصول به ط�ور ميانگين 
كيلويي ۶/5 ميليون تومان در بازارهاي جهاني عرضه مي ش�ود. 
علي حسيني در گفت وگو با ايسنا، ضمن اعلام توليد 210 تني زعفران 
در سال گذشته، اظهار كرد: براساس آمار وزارت جهاد كشاورزي بيش 
از 80 هزار هكتار از اراضي خراسان جنوبي و خراسان رضوي زيركشت 
زعفران رفت كه ميزان توليد اين محصول در س��ال گذشته به بيش از 
210تن رسيد و اين ميزان نسبت به س��ال گذشته با حدود 30 درصد 
كاهش همراه بود. وي افزود: اين ميزان توليد نشان مي دهد كه متوسط 
عملكرد زعفران در هر هكتار 2/6 كيلوگرم بوده است. در حالي كه اگر 
بتوانيم با قدري تلاش ميزان عملكرد اين محصول در واحد سطح را به 

چهار كيلوگرم افزايش دهيم بالغ بر 320 تن زعفران توليد مي شود. 
عضو ش��وراي ملي زعفران ادامه داد: به رغم اينكه در ابتداي سال گذشته 
با مش��كلاتي در زمينه  محدوديت هاي صادراتي از نظر بسته بندي مواجه 
بوديم، آهنگ صادرات در نيمه دوم س��ال گذشته رو به رشد بود و تا پايان 
امسال ادامه داش��ت. حس��يني با بيان اينكه اگر مجدداً دلالان به عرصه 
صادرات و بازار زعفران ورود پيدا نكنند و باعث اختلال و بي نظمي نشوند 
مي توان به آينده بازار اين محصول در سال جاري اميدوار بود، گفت: گرچه 
ميزان توليد زعفران نسبت به سال هاي گذشته روند كاهشي داشته است 
اما همين ميزان توليد بيش از ظرفيت متوسط صادراتي اين محصول بوده 
اس��ت، چراكه به غير از يك س��ال كه 200 تن زعفران صادر شد، متوسط 
سالانه صادرات زعفران در هر س��ال 130 تا 150 تن است كه اين ميزان 
توليد و صادرات نيز با كل نياز دنيا برابري مي كند. عضو شوراي ملي زعفران 
همچنين در خصوص قيمت اين محصول در سال گذشته اظهار كرد: قيمت 
تمام شده زعفران همچنان بالا نيست و هيچ كس قدرت رقابت با ايران را 
ندارد. قيمت داخلي زعفران در س��الي كه گذش��ت بين 4 تا 5 ميليون و 

800 هزار تومان بسته به كيفيت و وضعيت بازار متفاوت بوده است. 
---------------------------------------------------

 تعداد سهامداران ايراني
به مرز ۸ ميليون نفر رسيد 

مدير امور ناش�ران ش�ركت س�پرده گذاري مركزي اوراق بهادار 
و تس�ويه وجوه گف�ت: ب�ا ورود بي�ش از ۶۳۳هزار نفر در س�ال 
۹۳ تع�داد س�هامداران ايران�ي به م�رز ۸ميلي�ون نفر رس�يد. 
مطهره مروج در گفت وگو با تسنيم افزود: تعداد كدهاي صادر شده در 
پايان سال گذشته به رقم 7ميليون و 996هزار و 728 كد رسيد و از اين 

تعداد در حال حاضر حدود 6  ميليون كد در بازار سرمايه فعال است. 
مدير امور ناشران شركت س��پرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه 
وجوه خاطرنش��ان كرد: در ح��ال حاض��ر 4ميليون و 43ه��زار مرد و 
يك ميليون و 709هزار زن در بازار سرمايه ايران كد سهامداري دريافت 
كرده اند كه 337 س��هامدار خارجي نيز در اين بازار فعال هستند. وي 
درباره اوراق حق تقدم تس��هيلات مس��كن نيز گفت: 23ه��زار نفر در 
اسفندماه گذشته از طريق فرابورس خانه دار شدند تا مجموع كل افرادي 
كه از اين اوراق از سال 89 استفاده كرده اند به رقم 838هزار نفر برسد. 
مروج درخصوص آخرين فرآيند س��امانه جديد پ��س از معاملات هم 
اظهار داشت: مراحل آماده سازي نهايي اين سامانه در حال انجام است 
به طوري كه دس��تورالعمل جديدي تحت عنوان »دستورالعمل جامع 
ثبت هيبريدي دارايي مالي« در دست تدوين است كه پس از بازنويسي 
و بازنگري تمام نيازمندي ها و تغييراتي كه بايد در تمام فرآيندهاي اين 

مدل ديده شود، به تصويب سازمان بورس اوراق بهادار برسد.

مدير كل مقررات، مجوزه�اي بانكي و مبارزه 
با پولش�ويي بانك مركزي با تشريح جزئيات 
بخشنامه اين بانك مبني بر كاهش سقف خريد 
كارت هاي بانكي تا 5۰ ميليون تومان اعلام كرد 
كه اين دستورالعمل از 2۰ فروردين در بانك ها 
و مؤسس�ات اعتب�اري اجرايي خواهد ش�د. 
به گزارش ايس��نا، عبدالمه��دي ارجمندنژاد در 
نشست خبري با اشاره به اينكه مردم ايران عموماً 
از دو كارت اعتباري و برداشت بالاخص برداشت 
براي خريد اس��تفاده مي كنند به توضيح درباره 
دلايل كاهش سقف خريد اين كارت ها پرداخت 
و اظهار كرد: كارت هاي فعلي داراي سقف خاصي 
نبوده و قابليت خريد تا چند صد ميليارد تومان را 
نيز دارا هستند. اين در حالي است كه در تمام دنيا 
اين كارت ها براي منظور خاص يعني پرداخت هاي 
خرد مورد استفاده قرار مي گيرند، بنابراين دليلي 
براي برداشت بيش از حد متعارف از اين كارت هاي 
خريد وجود ندارد در عين حال خريدهاي كلان را 

مي توان با حواله، چك يا ساتنا انجام داد. 
وي دليل ديگر اق��دام بانك مركزي براي كاهش 
سقف برداشت از كارت هاي خريد را حجم پايين 
مبادلات با ارقام بالاي 50 ميليون تومان عنوان 
كرد و افزود: بررس��ي هاي ما نش��ان داد كه تنها 
حدود 0/07 درصد يعني كمت��ر از يك درصد از 
پرداخت هاي انجام شده بالاي 50 ميليون تومان 
است، از اين رو اين سقف براي حداكثر خريد در 

بخشنامه اخير بانك مركزي گنجانده شد. 
ارجمندنژاد با اشاره به اينكه همان درصد بسيار 
ناچيز برداش��ت هاي بالاي 50 ميليون تومان از 

كارت هاي خريد امكان پولشويي و تخلفات مالي را 
فراهم مي آورد، توضيح داد: در حالي حداكثر وجه 
پرداختي به افراد در روز از س��وي بانك ها حدود 
15ميليون تومان است كه قابليت فعلي كارت هاي 
خريد اين امكان را فراهم مي كند كه افراد از طريق 
اصناف يا جاهاي ديگر 50 ميليون يا ارقام بالاتر را 
كارت كشيده و وجه نقد دريافت كنند كه دراين 
حالت رصد پول براي شبكه بانكي با مشكل همراه 

شده و زمينه تخلفات را فراهم مي آورد. 
مدير كل مق��ررات، مجوزهاي بانك��ي و مبارزه با 
پولش��ويي بانك مركزي با بيان اينكه در اين رابطه 
تاكن��ون چندين نمونه پولش��ويي وجود داش��ته 

و پرونده هاي آن به قوه قضاييه ارائه ش��ده اس��ت 
خاطرنش��ان كرد: در يكي از پرونده ه��ا در يكي از 
شهرستان ها حجم زيادي از پول جابه جا شده بود 
كه اين مبلغ به هيچ عنوان با ماهيت كارت و مغازه اي 

كه وجه را دريافت كرده بود همخواني نداشت. 
وي در ادامه توضيحاتي در مورد بندهاي بخشنامه 
بانك مركزي براي كاهش سقف خريد از طريق 
كارت هاي بانكي تا 50 ميلي��ون تومان ارائه كرد 
و گفت: براس��اس بند اول اين بخشنامه بانك ها 
و مؤسس��ات اعتباري مؤظفن��د از 20 فروردين 
ماه امس��ال )پنج ش��نبه( به گونه اي عمل كنند 
كه امكان خريد بالاي 50 ميلي��ون تومان درهر 

تراكنش براي صاحب كارت وجود نداشته باشد. 
به عبارتي ديگر دارنده كارت مي تواند در روز در 
هر تراكنش فقط تا 50 ميليون تومان خريد كند. 
ارجمندنژاد ادامه داد: محدوديت ديگر تعيين شده 
در بخشنامه بانك مركزي به اين موضوع مربوط 
اس��ت كه ظرف س��ه ماه بعد از صدور بخشنامه 
بانك ها و مؤسسات اعتباري بايد قابليتي را فراهم 
آورند كه اگر ميزان خريد شخصي بالاي 50 ميليون 
تومان باشد بتواند با احراز هويت و ماهيت معامله 

امكان اين خريد را براي وي فراهم آورد. 
مدير كل مقررات، مجوزهاي بانك��ي و مبارزه با 
پولشويي بانك مركزي خاطرنش��ان كرد: از اول 
ارديبهش��ت ماه نيز بانك ها و مؤسسات اعتباري 
موظفند تمام��ي نق��ل و انتقالات غير ش��تابي 
)درون بانكي( خود را تا سقف 50 ميليون تومان 
تعيين كنند. براين اساس از اول ارديبهشت ماه 
س��ال جاري تمامي س��قف هاي خريد در روز به 

50 ميليون تومان خواهد رسيد. 
وي در مورد اينكه آيا اداره مقررات و مجوزهاي 
بان��ك مركزي نس��بت به ص��دور مج��وز براي 
تأسيس بانكي اخيرا اقدام كرده اند، تأكيد كرد: 
درخواست تأس��يس انواع نهادهاي پولي اعم از 
بانك، مؤسسات مالي و اعتباري، ليزينگ، صرافي 
و صندوق هاي قرض الحسنه به طور مكرر به بانك 
مركزي اعلام مي شود و تعداد آنها كم نيست كه 
ما طب��ق ضوابط و مقررات اي��ن بانك همچنين 
سياست هاي شوراي پول و اعتبار آنها را بررسي 
مي كنيم، با اين وجود هيچ برنامه اي براي صدور 

مجوز به منظور تأسيس بانك جديد نداريم.

چرا سقف خريد توسط كارت هاي بانكي 50 ميليون تومان شد؟

دبير انجم�ن برنج ب�ا بيان اينك�ه براس�اس آمار نياز س�الانه 
كش�ور به برن�ج ۳ ميلي�ون ت�ن و در دو س�ال گذش�ته برنج  
واردات�ي و تولي�دي ۷ ميلي�ون ت�ن ب�وده، گف�ت: هم اكنون 
يك ميلي�ون ت�ن برن�ج در كش�ور موجود اس�ت و ب�ا توليد 
2 ميلي�ون تن�ي، امس�ال ني�ازي ب�ه واردات برن�ج نيس�ت. 
جميل عليزاده شايق دبير انجمن برنج در گفت وگو با فارس در مورد 
س��فر هيئت هندي به ايران و اينكه آيا اين افراد براي از سرگيري 
مجدد واردات برنج به ايران س��فر مي كنند، گف��ت: تجارت بحث 
مستقلي است و تجار همواره به دنبال يافتن بازارهايي براي عرضه 
محصولاتشان هستند، بنابراين اگر هيئتي از هند به ايران سفر كند، 

لزوماً به معناي از سرگيري واردات برنج به كشور نيست. 
وي افزود: هند يكي از كشورهاي صادركننده برنج به ايران بود كه به 

دليل شل شدن تحريم ها عليه ايران و امكان واردات برنج از كشورهاي 
ديگر و همچنين مباحث مربوط به آلودگي برنج هاي توليدي كشورش 
از دو ناحيه دچار ضرر در صادرات اين محصول شد، بنابراين طبيعي 
است كه با احساس شرايط مناسب يا به هر دليل ديگر به دنبال يافتن 
بازارهايي براي صدور محصولاتش باشد. دبير انجمن برنج بيان داشت: 
اگر گروهي هم به ايران براي بازاريابي از هند سفر كنند، طرف خريدار 
ما هستيم و واردات برنج به هرحال بايد براساس ميزان مصرف سرانه، 
ميزان توليد و كسري اين محصول و با مشورت وزارت جهاد كشاورزي 
انجام شود. وي با اش��اره به اينكه در س��ال هاي 92 و 93 ميزان برنج 
توليدي كش��ور 4 ميليون تن بوده، اظهار داش��ت: در كنار اين ميزان 
توليد در سال 92، 2 ميليون تن برنج و در سال 93 و تا آبان براساس آمار 

رسمي منتشره يك ميليون تن برنج وارد كشور شده است.  

عليزاده شايق تصريح كرد: از آبان 93 هم يا آماري مبني بر واردات برنج 
منتشر نشده يا اينكه واقعاً وارداتي صورت نگرفته، بنابراين در مجموع 

در اين دو سال 7 ميليون تن در كشور برنج موجود بوده است. 
وي افزود: براساس آمار سالانه نياز كشور به برنج 3 ميليون تن است 
و در نتيجه در دو سال مذكور 6 ميليون تن برنج به مصرف رسيده و 
يك ميليون تن هم براي سال 94 باقي مانده است كه بر اين اساس 
و اگر احتمال داده شود كه در سال 94 هم فقط 2 ميليون تن برنج 
توليد  شود، بنابراين در سال جاري هيچ نيازي به واردات برنج وجود 
ندارد. دبير انجمن برنج با بيان اينكه از ابتداي فروردين بارندگي در 
استان هاي شمالي كشور بسيار خوب بوده، گفت: با توجه به ميزان 
بارندگي پيش بيني مي شود، امس��ال توليد خوب و حتي بيشتر از 

2 ميليون تن باشد.

نيازي به واردات برنج نيست    بازار

   معاملات بازار سرمايه پس از رشد بيش از 4 هزار واحدي شاخص 
بورس و نيز پشت س��ر گذاش��تن صف هاي خريد طولاني سرانجام با 

افزايش عرضه ها به تعادل رسيد. 
   مدير كنترل توليد شركت ملي صنايع پتروش��يمي با اعلام اينكه 
سال گذشته واحدهاي پتروشيمي با ظرفيت 70 درصد اسمي توليد 
كردند، گفت: بر اين اساس در سال 1393 توليد محصولات پتروشيمي 

به 44/4 ميليون تن رسيد. 
   مدير عامل ش��ركت بازرگاني دولتي ايران گفت: با شروع برداشت 
گندم در استان هاي كرمان و سيستان و بلوچستان، عملاً خريد تضميني 

اين محصول در كشور با عامليت بانك كشاورزي آغاز شد. 
   معاون بازسازي مسكن روستايي بنياد مسكن انقلاب از كند شدن 
روند پرداخت تسهيلات مسكن روستايي خبر داد و گفت:بانكي ها مانند 
سابق در بحث پرداخت تسهيلات روستايي عمل نمي كنند و به جاي 

ضامن زنجيره اي از روستاييان سفته و ضامن معتبر مي خواهند. 
   سخنگوي شركت كشتيراني هند اعلام كرد در پي توافق هسته اي 
ايران و 1+5 ممكن است ش��ركت مشترك كش��تيراني ايران و هند 

دوباره احيا شود. 
   رئيس امور آمار، برنامه ريزي و تأمين نيروي انساني سازمان مديريت 
و برنامه ريزي از انجام تمامي تعهدات استخدامي از سال 1391 تاكنون 
در سال جاري خبر داد و با اشاره به برگزاري آزمون استخدامي مشترك 
فراگير دستگاه هاي اجرايي كشور در خرداد ماه، سلامت جذب حدود 

8 هزار نفري از طريق اين آزمون را تضمين كرد. 
   مع��اون برنامه ري��زي و امور اقتص��ادي وزارت ني��رو گفت: در 
حال حاضر وزارت نيرو حدود 160 ه��زار ميليارد تومان پروژه در 
دست اجرا دارد. از 800 طرح در دس��ت اجراي وزارت نيرو، 650 
طرح عمراني مربوط ب��ه بخش آب و آبفا، تصفيه خانه ها، س��د ها، 

نيروگاه هاي برقابي و ... مي شود. 
   بهاي نفت در بازار هاي جهاني روز دوشنبه بيش از يك دلار در هر 

بشكه افزايش يافت. 
   بر اساس نماگرهاي بانك مركزي در سه ماهه سوم سال 93 خالص 
دارايي هاي خارجي بانك مركزي بالغ بر 167 هزار ميليارد تومان بوده 
است كه نسبت به مدت مشابه س��ال قبل از آن )سال 92( 0/4 درصد 

كاهش را نشان مي دهد.
   مديركل تنظيم و نظارت بر بازار راه آهن گفت: از 25 اس��فند 93 
تا 15 فروردين 94 طب��ق برآورد تعداد يك ميلي��ون و 800 هزار نفر 
مسافر نوروزي توسط ناوگان ريلي كشور جابه جا شدند كه اين ميزان 

جابه جايي تقريباً برابر با نوروز 93 بود.

   بانك


